
هوش مصنوعي به عنوان يكي از پيشرفت هاي 
چش�مگير فن�اوري و تكنولوژي توانس�ته در 
بسياري از حوزه ها تغييرات بزرگي را به همراه 
داشته باشد، اما در كنار مزايا و قابليت هاي آن، 
جنبه هاي منفي و خطرات بسيار زيادي در رابطه 
با آن پيش بيني مي شود؛ مثلًا اينكه گفته شده 
هوش مصنوعي ممكن است مشاغل را تصاحب 
كند و موجب بيكاري افراد بسيار زيادي شود يا 
اينكه خطراتي چون انتش�ار اخبار جعلي را به 
دنبال داشته باشد و امنيت و حريم خصوصي را 
به خطر بيندازد. مسائلي است كه حتي از زبان 
خالقان ه�وش مصنوعي نيز شنيده مي ش�ود. 

فناوري هوش مصنوعي توانسته صداي افراد مرده را 
تقليد كند يا تصاويري را بسازد كه جعلي است، اما 
واقعي جلوه مي كند. از همين رو توسعه سياست ها، 
قوانين و مقررات مربوط به هوش مصنوعي، آموزش و 
آگاهي جامعه در اين زمينه و همكاري بين صنعت و 
نهادهاي مربوطه مي تواند به سازگاري و بهره برداري 

موفق از اين فناوري منجر شود. 
پ��س از آنكه چ��ت جي پي ت��ي رقابت��ي را ميان 
ش��ركت ها ايجاد كرد تا فناوري را سريع تر توسعه 
دهند، درخواس��ت هايي براي وض��ع قوانيني كه 
منعكس كننده نظرات رهبران صنعتي و دولت هاي 
سراسر جهان باشد، مطرح شد. دولت ها بيم دارند 
توسعه اين فناوري كه مي تواند متوني مانند نوشته 
انسان و عكس و ويدئو بسازد، اگر بدون كنترل انجام 
شود به گسترش يك ابزار قدرتمند براي توليد اخبار 

جعلي و اختلال سياسي منجر خواهد شد. 
 هشدار خالق چت جي پي تي درباره خطرات 

هوش مصنوعي 
 »س��م آلتم��ن« خال��ق چت ب��ات پيش��رفته 

»ChatGPT« به همراه مدي��ر حريم خصوصي 
شركت »بيزينس ماشين« از سناتورهاي امريكايي 
خواس��ت قوانين هوش مصنوعي بيش��تري وضع 
كنن��د. او در حضور اعضاي كنگ��ره ايالات متحده 
امريكا درباره خطرات و مشكلات استفاده از هوش 
مصنوعي هشدار داد و در پنلي كه در مجلس سنا 
برگزار شد، رشد يكباره اين تكنولوژي را همسنگ با 
»لحظه گوتنبرگ«  خواند. لحظه گوتنبرگ به زماني 
اشاره دارد كه رشد نشريات چاپي و مطبوعات  باعث 
شد دانش و اطلاعات از انحصار طبقه نخبگان خارج 

شود و در دسترس عموم مردم قرار بگيرد. 
آلتمن در ابتداي سخنانش در حضور اعضاي كميته 
فرع��ي قضايي مجلس س��نا تأكي��د كرد: »ما فكر 
مي كنيم كه مداخله نظارتي دولت ها براي كاهش 
خطرات رو به افزايش الگوهاي زباني قدرتمند هوش 
مصنوعي، بسيار حياتي و مهم است. « حضور آلتمن 
در كنگره ايالات متحده بعد از موفقيت چشمگير 
چت جي پي تي در سراسر دنيا اتفاق افتاد كه رقابت 
در عرصه هوش مصنوعي را وارد مرحله تازه اي كرد 
و همزمان نگراني هاي جدي بعضي قانون گذاران را 
درباره خطرات و تبعات ناشي از توسعه اين تكنولوژي 

به دنبال داشت. 
پيش از اين، س��ازمان جهاني بهداشت نيز به طور 
جداگانه در بيانيه اي اعلام كرده بود استفاده سريع 
از هوش مصنوعي خطر خطاهاي پزشكي را همراه 
دارد و احتمالاً اعتماد به اين فناوري را از بين مي برد 
و پذي��رش آن را به تأخير مي اندازد. ع��لاوه بر آن، 
ريشي سوناك، نخست وزير انگليس خواهان ايجاد 
سياس��تي براي مديريت ريس��ك و مزاياي هوش 
مصنوعي شد و آلتمن و ديگران را به انگليس دعوت 
كرد. در اين ميان اتحاديه اروپا در قانونمندس��ازي 
ابزارهاي هوش مصنوعي يك گام به جلو برداشته 

و از شركت ها خواسته تا تضمين كنند به كاربران 
اطلاع داده شود، چه زمان با هوش مصنوعي ارتباط 
برقرار كرده اند و از اين فناوري براي شناسايي افراد 
در اماكن عمومي اس��تفاده نش��ود. از سوي ديگر 
دولت ژاپ��ن تمايل به نظارت ب��ر هوش مصنوعي 
با دس��تورالعملي آس��انگيرانه تر از قوانين اتحاديه 

اروپا دارد. 
 رهبران گروه 7 با »فرايند هيروشيما« هوش 

مصنوعي را حكمراني مي كنند
رهبران كشورهاي گروه ۷ درباره نياز به حكمراني 
منطبق با ارزش ها در زمينه هوش مصنوعي مولد 
توافق كردند. آنها به اين توافق رسيدند كه پتانسيل 
مخرب فناوري هاي با س��رعت در حال گس��ترش 
نگران كننده اس��ت.  رهبران در بيانيه مش��ترك 
اجلاس گروه ۷ اعلام كردند دولت ها تصميم دارند 
در اقدامي موسوم به »فرايند هيروشيما« مذاكراتي 
در سطح كابينه درباره اين مشكل انجام دهند و نتايج 

آن را تا پايان سال اعلام كنند. 
فوميو كيش��يدا، نخس��ت وزير ژاپن براي تضمين 
انس��ان محور و ايمن بودن هوش مصنوعي مولد، 
خواه��ان همكاري ب��راي ايجاد يك جري��ان داده 
ايمن و برون مرزي و تعهد به كمك مالي به چنين 

اقدامي شد. 
ژاپن به عنوان مدير در سال جاري خواهان پشتيباني 
براي استفاده عمومي و صنعتي هوش مصنوعي و 
همزمان نظارت بر ريسك هاي آن شد. نخست وزير 
اين كشور گفت: بسيار مهم است كه با پتانسيل ها و 

ريسك ها به درستي برخورد كنيم. 
هر چند كشورهاي عضو اين اجلاس درباره شيوه 
قانونمندسازي هوش مصنوعي با يكديگر متفاوت 
عمل مي كنند، ام��ا رهبران آن درب��اره ايجاد يك 
انجمن به نام » فرايند هوش مصنوعي هيروشيما« 

تا پايان سال توافق كردند درباره موضوعات هوش 
مصنوعي مانند حقوق كپي راي��ت و اخبار جعلي 

بحث كنند. 
 پاي مناف�ع اقتصادي و سياس�ي در ميان 

است
سينا تفنگچي، متخصص فناوري هاي نوين رسانه اي 
در رابطه ب��ا مزاي��ا و مخاطرات ه��وش مصنوعي 
مي گويد: »هوش مصنوعي مزاياي شگفت انگيزي 
دارد و اگ��ر كس��ي حت��ي خالق چت ب��ات »چت 
جي پي تي« هم هراس از اين فناوري را ترويج كند، 
مطمئن باشيد كه پاي منافع سياسي و اقتصادي 

آنها در ميان است.«
او ادامه مي دهد: »اگر كس��ي هوش مصنوعي را به 
خوبي درك كرده باشد مي داند كه اين فناوري بيشتر 
از اينكه بخواهد مشاغل را حذف كند، نوع فعاليت 

كسب و كارها را تغيير مي دهد.«
تفنگچي با اش��اره به اعتصاب اخير نويس��ندگان 
امريكايي در اعت��راض به اينكه قرار اس��ت هوش 
مصنوعي جاي آنه��ا را بگي��رد، مي گويد: »هوش 
مصنوعي قرار نيست كار عجيب و غريبي انجام دهد. 
قرار است به كمك انسان ها بيايد تا آنها با خلاقيت و 

نوآوري بيشتري به كارهايشان ادامه دهند.«
او در پاس��خ به اين س��ؤال كه مخاط��رات هوش 
مصنوعي براي جهان چيست، مي گويد: »در قدم اول 
براي استفاده از هوش مصنوعي بايد فرهنگ سازي 
انجام ش��ود. پس از آن بايد براي استفاده بهينه  از 
هوش مصنوعي تمركز بيش��تري ص��ورت گيرد. 
همچنين بايد قوانيني براي اين فناوري مشخص 
شود و سياستگذاري هاي مطلوبي نيز براي آن اتخاذ 
شود. اگر اخلاق هوش مصنوعي مدنظر قرار گيرد و 
ترويج ش��ود، اين فناوري هيچ خطري براي جهان 

نخواهد داشت.«
تفنگچ��ي ادام��ه مي دهد: »گفت��ه مي ش��ود كه 
يكي از تهدي��دات هوش مصنوعي، جعل اس��ناد 
و كلاهب��رداري اس��ت. در صورتي ك��ه مگر پيش 
از پيش��رفت فن��اوري ه��وش مصنوع��ي جعل و 
كلاهبرداري وجود نداشته اس��ت؟ اي��ن در حالي 
اس��ت كه كلاهبرداري هايي كه توسط افراد انجام 
مي شود، كار رديابي را سخت مي كند، اما اگر با هوش 
مصنوعي جعل و كلاهبرداري انجام شود، قابليت 
رديابي آن وجود دارد، چراكه اين فناوري احساسات 

ندارد و ماشيني عمل مي كند.«
پژوهش��گر هوش مصنوعي اظهار مي دارد: »اساساً 
انسان، فناوري را مي س��ازد و به آن شكل مي دهد، 
بنابراين اگر سياست هاي مناسبي در بخش فناوري 
هوش مصنوعي اتخاذ شود و شاهد نظارت روي آن 
باشيم مي توانيم از اين فناوري در مسير نظارت روي 

خودش هم استفاده كنيم.«
 »ChatGPT« هر چند هوش مصنوعي هايي مانند
مزاياي بس��ياري دارند و مي توانند س��رعت رشد 
و توس��عه علم را بالا ببرند و به تجارت، اكتش��اف، 
آموزش، سياستگذاري و بس��ياري از مسائل خرد 
و كلان زندگي بش��ر رون��ق بيش��تري بدهند، اما 
بي اهميتي به معاي��ب آن و اقدام نك��ردن به موقع 
براي تنظيم گري درس��ت و به  قاعده مي تواند آثار 
جبران ناپذيري داشته باشد كه نه تنها خود آسيب 
مي زنند، بلكه مزاياي ه��وش مصنوعي را هم عملًا 

بي فايده خواهند كرد. 

رئيس مركز مديريت پيوند و درمان بيماري هاي وزارت بهداشت: عضو اهدايي رايگان در اختيار گيرنده قرار مي گيرد

افسانه خريد و فروش اعضاي انسان!

وحشت خالقان  از آينده هوش مصنوعي!
آينده دنيا با جولان هوش مصنوعي، صداي خالقان هوش مصنوعي را هم درآورد!

روزي 7 تا 10 نفر در 

زهرا چيذري 
حالي در فهرس�ت   گزارش  2

عض�و  اه�داي 
مي ميرند كه تنها يك سوم از بيماران مرگ مغزي 
راضي به اه�داي عضو خود به بيم�اران نيازمند 
مي شوند!  خريد و فروش عضو و بازار سياه اعضاي 
انس�ان در فض�اي مج�ازي يك�ي از مهم ترين 
موضوعاتي است كه انگيزه افراد را براي اهداي 
عضو مي گيرد و آنها را به اين ماجرا بدبين مي كند. 
اين در حالي اس�ت كه »اميرحسام عليرضايي« 
رئيس مركز مديريت پيوند و درمان بيماري هاي 
وزارت بهداشت در پاسخ به اين سؤال كه آيا براي 
اهداي عضو هزينه اي پرداخت مي ش�ود و بازار 
س�ياه در اي�ن زمين�ه وج�ود دارد، تأكي�د 
مي كند: » براي اهداي عضو از اهداكنندگان مرگ 
مغزي به خان�واده اهداكننده عض�و، هيچ گونه 
مبلغي پرداخت نمي ش�ود و عضو اهدايي نيز به 
صورت رايگان در اختيار گيرنده قرار مي گيرد. 
اين عضوها شامل كليه، كبد، قلب، ريه، پانكراس 
و روده مي شود. در خصوص اهداكنندگان زنده 
)فقط كليه( نيز مبلغي به عنوان پاداش ايثار در 
اختي�ار اهداكنن�ده كلي�ه ق�رار مي گي�رد.«

۲۵ هزار نفر نيازمند پيوند اعض��ا در صف مرگ يا 
زندگي ايستاده اند؛  بيماراني كه هر ساعت يكي دو 
نفر از آنها در اين ليست انتظار فوت مي كنند. سال 
گذش��ته در ايران يك ميليون و ۱۵۰ هزار تصادف 
ثبت شده و ۱۹ هزار و ۶۰۰ نفر از شهروندان ايراني 
بر اثر تصادفات فوت كرده اند و ۵ ت��ا 8 هزار ايراني 
در سال بر اس��اس پيش بيني ها دچار مرگ مغزي 
مي ش��وند؛  افرادي كه هر كدام ش��ان هشت عضو 
قابل پيوند دارند و بر اين اس��اس بايد حدود ۴هزار 
پيوند اعضا داشته باشيم، اما در عمل به دليل رضايت 
ندادن يا دير رضايت دادن خانواده ها تعداد زيادي از 

اين اعضاي قابل اهدا زير خاك مي رود و كمتر از يك 
سوم اين رقم پيوند اعضا انجام مي شود. 

 فتوايي براي زندگي 
۳۱ ارديبهشت سال ۱۳۶8 بود كه امام خميني )ره( 
فتواي جواز عم��ل اهداي عضو را ص��ادر كردند. به 
همين مناسبت هم روز ۳۱ ارديبهشت ماه در تقويم 
كش��ورمان به نام روز ملي اهداي عض��و نامگذاري 
شده اس��ت. طبق آنچه تاكنون از دانش پزشكي به 
دست آمده،  امكان بازگشت به زندگي بيماران مرگ 
مغزي چيزي نزديك به صفر است، اما همين بيماران 
هش��ت عضو قابل اهدا دارند؛  كب��د،  كليه ها،  قلب، 
 ريه ها و قرنيه چشم ها اعضايي هستند كه در صورت 
رضايت خانواده ها يا داش��تن كارت اهداي عضو در 
صورت مرگ مغ��زي مي توانند به بيم��اران ديگر 
زندگي و س��لامتي را هديه بدهند. با وجود اين و با 
اينكه فرهنگ اهداي عضو تا حدود زيادي در جامعه 
ما جا افتاده ولي باز هم بين مرگ هاي مغزي رخ داده 
در كشور و اعضاي اهدا شده فاصله معنا داري وجود 
دارد، به گونه اي كه هم اكنون ۱8 تا ۲۵ هزار نفر در 
فهرست اهداي عضو قرار دارند و روزي ۷ تا ۱۰ نفر 
يعني هر يكي، دو ساعت يك نفر از اين فهرست به 
كام مرگ كشيده مي شوند؛ بيماراني كه اگر اعضاي 
افراد مرگ مغزي به آنها اهدا شود، شانس اين را دارند 

كه زنده بمانند. 
اما آيا در ح��وزه اهداي عضو بازار س��ياه وجود دارد 
و اعضاي بيم��اران م��رگ مغزي خري��د و فروش 

مي شود؟
 اعضاي انسان خريد و فروش نمي شود 

»اميرحسام عليرضايي« رئيس مركز مديريت پيوند 
و درمان بيماري هاي وزارت بهداشت با تأكيد بر اينكه 
عضو اهدايي نيز به صورت رايگان در اختيار گيرنده 
قرار مي گيرد،  هر گونه خريد و فروش و بازار س��ياه 
در اين حوزه را رد مي كند. به گفته وي درخصوص 
اهداكنندگان زنده )فقط كليه( نيز مبلغي به عنوان 

پاداش ايثار در اختيار اهداكننده كليه قرار مي گيرد. 
رئيس مركز مديريت پيون��د و درمان بيماري هاي 
وزارت بهداش��ت در پاس��خ به اين س��ؤال كه چه 
تعداد در صف انتظار عضو پيوندي هستند، تصريح 
مي كند: »براساس اعلام سامانه هاي وزارت بهداشت 

۱8هزار نفر در ليست انتظار پيوند عضو هستند.«
وي در خصوص فعاليت سامانه ملي پيوند و اينكه اين 
سامانه توانسته است از بازار سياه جلوگيري و عدالت 
بيشتري در پيوند اعضا برقرار كند، اينگونه توضيح 
مي دهد: » ب��ا توجه به ثبت اطلاع��ات اهداكننده و 
گيرندگان عضو در سامانه وزارت بهداشت بر اساس 
اولويت عض��و تخصيص مي يابد كه اي��ن امر باعث 

تخصيص عادلانه عضو شده است.«
عليرضايي همچنين درباره تبليغات اهداي عضو در 
فضاي مجازي و اينكه آيا از اين طريق براي اهداي 
عضو اقدام مي شود، هم تصريح مي كند: » تبليغات در 
خصوص اهداي اعضايي مانند قلب، كبد، پانكراس، 
ريه و قرنيه كذب محض است و امكان چنين اعمالي 
از اهداكننده زنده وجود ندارد. البته در خصوص كبد 
در موارد خاص از اهداكننده زنده )بيشتر در كودكان 
از والدين ب��ه فرزند و در بيمارس��تان هاي محدود( 
امكان پذير است. در خصوص پيوند كليه نيز با توجه 
به ثبت اطلاعات اهداكنندگان و گيرندگان عضو در 
سامانه وزارت بهداشت و صدور مجوز پيوند امكان 
تخلف وجود ندارد. همچنين فهرس��ت سايت هاي 
متخلف جه��ت پيگيري قانوني ب��ه مراجع ذيربط 

ارسال شده است.«
 5 تا 8 هزار مرگ مغزي در سال 

عليرضا زالي، رئيس دانش��گاه علوم پزشكي شهيد 
بهش��تي روايت متفاوتي از آمار افراد در فهرس��ت 
پيوند دارد. ب��ه گفته زالي هم اكن��ون ۲۵ هزار نفر 
نيازمند پيوند اعضا هستند كه از اين رقم ۱8 هزار نفر 

منتظر پيوند كليه اند. 
به گفته وي س��ال گذش��ته در ايران يك ميليون و 

۱۵۰ هزار تصادف ثبت شده و ۱۹ هزار و ۶۰۰ نفر از 
شهروند ايراني بر اثر تصادفات فوت كرده اند و ۵ تا 8 
هزار ايراني در سال بر اساس پيش بيني ها دچار مرگ 
مغزي مي شوند، اما متأسفانه در ايران در حالي كه 
بايد حدود ۴هزار پيوند اعضا داشته باشيم كمتر از يك 
سوم اين رقم پيوند اعضا انجام مي شود كه علت اصلي 

آن نيز عدم فرهنگسازي اهدا ی عضو است. 
 رضايت خانواده ها مهم ترين چالش اهداي 

عضو 
رئيس مركز مديريت پيون��د و درمان بيماري هاي 
وزارت بهداشت در پاسخ به اين سؤال كه عمده ترين 
مش��كلاتي كه در زمينه پيوند اعضا وج��ود دارد، 
چيست، مي گويد: » ضعف شناسايي اهداكنندگان 
مرگ مغزي و عدم رضايت برخ��ي از خانواده ها به 
دليل عدم اط��لاع از فرايند مرگ مغزي اس��ت كه 
فرهنگ س��ازي در زمينه اهداي عضو بس��يار مؤثر 
است.«  عليرضايي در پاسخ به اين سؤال كه آيا پيوند 
اعضا صرفاً از افرادي كه دچار مرگ مغزي شده اند، 
انجام مي شود، مي افزايد: » پيوند تمامي اعضا اعم از 
كبد، قلب، ريه، روده و پانكراس از افراد دچار مرگ 
مغزي و قلبي انجام مي ش��ود، به غير از كليه كه از 

اهداكننده زنده نيز پيوند انجام مي شود.«
به گفته وي در حال حاضر ۳۰ مركز پيوند كليه، ۱۱ 
مركز پيوند كبد، ۱۱ مركز پيوند قلب، سه مركز پيوند 

ريه و سه مركز پيوند پانكراس داريم. 
 انتخابي سخت اما شيرين

بي ترديد انتخاب سختي است؛  اينكه رضايت بدهي 
اعضاي بدن يكي از عزيزان��ت را در حالي كه پيش 
چشمانت هنوز نفس مي كشد و هنوز قلبش تپش 
دارد، اهدا كني،  اما وقتي فكر كنيم قرار اس��ت اين 
قلب در سينه ديگري به تپش هايش ادامه دهد،  اين 
ريه در بدن ديگري ادامه حيات بدهد و خلاصه اين 
اعضا همراه عزيزت زير خاك نمي روند،  شايد انتخاب 

را برايت ساده تر كند و حتي شيرين !

 معاون توانبخشي اداره كل بهزيستي استان تهران مسئله سالمندي 
را بسيار خطرناك توصيف مي كند و مي گويد: ايران اولين كشور از نظر 
رشد سالمندي در دنيا است و سالمندان ۵۰ درصد از هزينه هاي درماني 
را به خود اختصاص داده اند؛ به همين منظور سازمان ها بايد به احداث 

سراي سالمندان توجه كنند. 
 مدير كل هماهنگي و ارتباطات فرهنگي كميته امداد امام خميني)ره( 
گفت: ۵ هزار دختر نخبه در سراسر كشور تحت حمايت كميته امداد 

قرار دارند. 
 وزير دادگستري با اش��اره به روند لايحه پيشنهادي قوه قضائيه در 
موضوع عفاف و حجاب گفت: اين لايحه ظرف روزهاي آتي از س��وي 

دولت به مجلس ارسال خواهد شد. 
 رئيس س��ازمان مدارس غيردولتي گفت: تا كنون شهريه هيچ يك 
از م��دارس غيردولتي ب��راي س��ال تحصيل��ي ۱۴۰۳- ۱۴۰۲ ابلاغ 

نشده است. 
 يك متخصص طب سنتي، نداشتن سبك زندگي سالم، كم خوابي و 

چاقي زوجين را از جمله علل مهم در شيوع ناباروري برشمرد. 
 مدير عامل سازمان آتش نشاني و خدمات ايمني شهرداري تهران از 

اعلام ليست ۹۵ ساختمان ناايمن به دستگاه قضايي خبر داد. 
 رئيس س��ازمان حفاظت محيط زيست با اش��اره به اينكه متأسفانه 
بررسي هاي اخير در سطح جهاني نشان از تداوم زوال تنوع زيستي دارد، 

گفت: حدود 8۵ درصد مساحت تالاب ها از بين رفته است. 
 رئيس كميته عمران شوراي اس��لامي شهر تهران گفت: شهرداري 
براي بازنگري در خطوط بي . آر. ت��ي در انتظار اعلام نظر نهايي پليس 

راهور است. 

رئيس بركنار شده بيمارستان شهريار
همزمان در 4 بيمارستان   رئيس شد!

رئيس بيمارستاني كه نوزاد زنده را به سردخانه منتقل كرده و از كار بركنار 
شده بود، همچنان به طور همزمان رئيس چهار بيمارستان است!

حدود يك ماه پيش خبري منتشر شد كه طبق آن نوزاد زنده در يكي از 
بيمارستان هاي شهريار، به سردخانه منتقل شده بود. با پيگيري هاي پدر 
اين نوزاد، مشخص شد كه نوزاد تازه متولد شده داراي ضربان قلب بوده و 

به اشتباه به سردخانه منتقل شده است. 
پس از اين اتفاق، رئيس دانشگاه علوم پزشكي ايران طي نامه اي، رئيس 
بيمارستان امام سجاد)ع( شهريار را از رياست اين بيمارستان بركنار كرد. 
سخنگوي وزارت بهداشت هم همان زمان از ارجاع پرونده رئيس  بركنار 
شده بيمارستان امام سجاد)ع( به پزشكي قانوني خبر داد. پدرام پاك آيين 
گفت: در اين زمينه گزارش و ش��رح حال جامعي با جزئي��ات تهيه و به 
پزشكي قانوني ارسال شده است. سخنگوي وزارت بهداشت بركناري رئيس 
بيمارستان امام سجاد)ع( را از اختيارات رئيس دانشگاه علوم پزشكي ايران 
خواند و گفت: اين بركناري با حادثه بيمارستان امام سجاد)ع(  مرتبط بوده، 

اما جنبه جزايي ندارد و از اختيارات رئيس دانشگاه است. 
با پيگيري هاي »جوان« و مطابق اس��نادي كه به روزنامه رسيده اس��ت، 
مشخص شده رئيس بيمارستان امام سجاد)ع( شهريار نه تنها از رياست 
اين بيمارستان بركنار نشده، بلكه به  طور همزمان رياست چهار بيمارستان 
را بر عهده دارد. علاوه بر اين، رئيس بركنار شده، به  عنوان مدير راه اندازي 
پروژه هاي بيمارستان هاي جديد تحت پوشش دانشگاه علوم پزشكي و 

خدمات بهداشتي درماني ايران هم مشغول فعاليت است!
اقدام نمايشي وزارت بهداشت در بركناري رئيس بيمارستان امام سجاد)ع( 
در حالي است كه ع. م همچنان به  عنوان رئيس بيمارستان امام سجاد)ع( 
در نامه هاي اداري وزارت بهداش��ت مورد خطاب قرار گرفته و با توجه به 
معرفي نشدن رئيس جديد براي اين بيمارس��تان، عملًا هم تصدي امور 
اين بيمارستان را بر عهده دارد. وي همچنين و به  طور همزمان، به عنوان 
سرپرست بيمارستان امام خمينی)ره( شهريار، سرپرست بيمارستان هاي 
زنجيره اي شهداي سلامت ملارد و سرپرست بيمارستان هاي زنجيره اي 

شهيد سردار سليماني قدس مشغول فعاليت است. 
مطابق نامه اي كه به »جوان« رسيده و تاريخ آن مربوط به هفته گذشته 
اس��ت، دانش��گاه علوم پزش��كي ايران همچنان ع. م را به  عنوان رئيس 

بيمارستان امام سجاد)ع( به رسميت مي شناسد. 
پيش  از اين رسانه ها بارها نسبت به وجود تعارض منافع در وزارت بهداشت 
هشدار داده بودند. نظارت پزشكان بر عملكرد پزشكان يكي از اتفاقاتي است 
كه دود آن به چشم بيماران مي رود. از مرگ  و  مير و ساير اتفاقات تلخي 
كه در اثر قصور و تقصير پزشكان براي بيماران روي مي دهد و شكايت از 
آن به دليل تعارض منافع در ساختار وزارت بهداشت به نتيجه مطلوبي 
نمي رسد، آمار درستي در دسترس نيست. هر زمان هم نسبت به اين رويه 
ناصواب و عليه حقوق عامه اعتراضي مي شود، يك جريان خاص سعي در 

مصادره به مطلوب كردن آن مي كند. 
قضيه بيمارستان امام سجاد)ع( شهريار هم اگر رسانه اي نمي شد، چه بسا 
به سرنوشت س��اير پرونده هاي قصور پزش��كي كه در آن بيماران متضرر 
مي شوند، ختم مي شد. اتفاق عجيب اين است كه وزارت بهداشت در اين 
قضيه، نه تنها با مردم و رسانه ها صادقانه برخورد نكرده و رئيس بيمارستان 
امام سجاد)ع( شهريار همچنان بر سر كار است، بلكه بررسي هاي بعدي 
نشان مي دهد كه وي همزمان در سه بيمارستان و يك سمت مهم ديگر 

مشغول فعاليت است.
 اگر وزارت بهداش��ت در اين حد از كمبود نيرو رنج مي ب��رد كه به حكم 
بركناري خودش هم پايبند نيست و فرد خاطي را همزمان در چهار سمت 
ديگر هم به كار گمارده اس��ت، پس مقاومت اين وزارتخانه براي افزايش 
ظرفيت پزش��كي و ورود نيروهاي جوان و پرانگيزه به جامعه پزشكي چه 

معنايي دارد؟ چيزي جز تعارض سنگين منافع است؟!

محيا حسيني
  گزارش  یک

حسین سروقامت

آب دارند اما صداقت ندارند!
  چند سالی است كه مناطق شمالی استان سيستان و بلوچستان با بحران 
جدی آب مواجه شده اس��ت. گر چه مشكلات آبرس��انی به اين مناطق 
محروم از گذشته های دورتر نيز وجود داشته است، اما بحران آب در اين 
ناحيه ايران از جايی تشديد يافت كه در زمان دولت پيشين افغانستان به 
رياست جمهوری آقای محمد اش��رف غنی، اقدام به افتتاح سدی به نام 
سد كمال خان در ۶۰ كيلومتری مرزهای ايران شد و با بهره برداری از اين 
س��د، حقابه ايران از رود هيرمند بيش از پيش كاهش يافت. حكومت ها 
در افغانس��تان برای آب ارزش زيادی قائلند و به چشم يك قدرت و يك 
امتياز به آن می نگرند. شايد همين ديدگاه سبب اين شده تا مذاكرات و 
كشمكش ها بر سر حقابه هيرمند بين ايران و افغانستان بيش از ۱۰۰ سال 

است كه به طول انجاميده باشد. 
با رو به وخامت گذاشتن اوضاع در سيس��تان، رياست محترم جمهوری 
اسلامی ايران، به مقامات طالبان در زمينه حقابه هيرمند هشدار دادند و 
سخن از بازديد كارشناسان ايرانی از سدهای افغانستان به ميان آوردند تا 
ادعاهای مقامات افغانستان پيرامون خشكسالی و حجم آب پشت سدهای 
حوضه هيرمند بررسی و راستی آزمايی شود. اين سخن آيت الله رئيسی 
پيش از آنكه يك درخواس��ت از طرف دولت ايران باشد، دقيقاً مطابق با 
ماده ۱۱ توافق ايران و افغانستان در سال ۱۳۵۱ است كه بر اساس آن اگر 
شرايط خشكسالی و اضطراری حاكم شد، نمايندگان دو كشور بايد تشكيل 

جلسه دهند و تصميماتی را با توجه به شرايط پيش آمده اتخاذ كنند. 
تصاوير ماهواره ای از حوضه آبريز هيرمند اثبات می كند كه به  رغم كاهش 
آب س��د كمال خان )كه ظرفيت آن ۵۰ ميليون مترمكعب است( نسبت 
به سال گذشته، س��د ديگر افغانستان به  نام س��د كجكی با ظرفيت بيش 
از يك ميليارد مترمكعبی كه در بالادس��ت س��د كمال خ��ان و در فاصله 
۳۵۰كيلومت��ری از مرز های ايران ق��رار دارد، پر از آب اس��ت و با توجه به 
بارش های خوبی هم كه در ماه های اخير در كشور افغانستان رخ داده، حجم 
آب ذخيره شده در پشت اين سد از پنج ماه گذشته تاكنون بسيار بيش تر هم 
شده و مقامات امارت اسلامی افغانستان در اين باره خلافه گويی می كنند. 

از سوی ديگر به  رغم كاهش آب س��د كمال خان نسبت به سال گذشته، 
داده های ماهواره های سنجشی حاكی از وجود آب در بيابان گودزره است 
و اين بيانگر آن است كه يكی از علل كاهش آب اين سد، رهاسازی بخش 

بزرگی از آب ذخيره شده آن به اين بيابان در جنوب افغانستان است. 
اميد است با موكول كردن اين موضوع به بررس��ی كارشناسان مربوطه 
توسط رياست محترم جمهور، اين مشكل به حاشيه و از دست دادن زمان 
نرود. واضح تر از اي��ن تضييع حق در كمتر جاي��ی از جهان رخ می دهد. 
افغانستان از سال ۱۳۵۱ متعهد است تا در هر ثانيه ۲۶ متر مكعب از آب 
هيرمند روانه ايران كند كه مجموع اين آب در طول سال به 8۲۰ ميليون 
مترمكعب می رس��د، اما ارزيابی ها نش��ان می دهند كه از ارديبهشت ماه 
امسال، جريان هيرمند به س��مت ايران متوقف شده است، در حالی كه 
در پشت سد كجكی آب مورد نياز برای تأمين حقابه سالانه ايران وجود 
دارد، اما محبوس ش��ده و مقامات طالبان در يك بيانيه رس��می كه ۲8 
ارديبهشت ماه و پس از هشدارهای رياست جمهوری ايران صادر شد، در 
يك اظهارنظر عجيب مدعی شده اند كه آب به مقدار كافی موجود نيست 
و حتی در صورت رهاس��ازی آب س��د كجكی، اين آب به ايران نخواهد 
رسيد. اين رفتار طالبان نقض صريح ماده ۵ و ۶ توافق سال ۱۳۵۱ است 
كه كشورشان در آن متعهد شده تا اقدامی در جهت محروم كردن و نيز 
نامناسب سازی حقابه ايران برای كش��اورزی انجام ندهند. در اين بيانيه 
مقامات طالبان حتی در ارتباط با حضور كارشناسان و نمايندگان ايران 
موضع س��كوت اتخاذ كرده اند كه اين خود خلاف ادعاهای آنان مبنی بر 

پايبندی به اين توافق است. 
در طرف ديگر قضيه و در ايران سطح آب چاه نيمه های چهارگانه منطقه 
سيس��تان به پايين ترين حد خود رس��يده و آب در اين مناطق قطع و يا 
جيره بندی شده اس��ت و برآوردها حاكی از آن است كه اين چاه نيمه ها 
تا دو ماه ديگر كاملًا خشك می گردند. بر اساس آمارها، سطح زيركشت 
محصولات زراعی و باغی در سيستان با كاهش 8۰ درصدی روبه رو است 
و با ادامه اين روند، اثری از حيات انس��انی و جانوری در آن منطقه باقی 
نمی ماند و مردمان زابل و زهك و حومه آواره استان ها و مناطق همجوار 

می شوند. 
جمهوری اسلامی ايران بايد پاسخی محكم و درخور به اين نقض تعهدات 
از س��وی افرادی كه هم اكنون قدرت حكومت در افغانستان را در دست 
دارند، بدهد تا زين پس جريان قدرتی در كش��وری ديگر اجازه تضييع 
حق ايران و ايرانيان را به خود نده��د. اين يك آزمون بزرگ برای دولت و 
مسئولان است و قطعاً بسياری از كشورها رفتار ما را در قبال دفاع از حق 

مسلم كشورمان رصد خواهند كرد. 
*كارشناس ارشد ژئومورفولوژی و آمايش محيط

»يكى از دوس�تان م�ن مدتي پيش ب�ه اتريش رف�ت تا ضمن 
درمان، سري هم به پسرش كه ساكن آنجا بود، بزند. او مى  گفت 
روزي دوتايي به رستوراني رفتيم. پسرم دائم برخاسته، از من 

پذيرايى مى  كرد. 
زن و مرد ميانس�الي كه نزديك ما نشس�ته بودند، به پس�رم 
گفتند اين شخص كيست و تو بابت چنين خدمتي چقدر از او 

مي گيري؟ گفت پدر من است و من پولي از او نمي گيرم. 
با تعجب پرسيدند تو براي پدرت مجاني كار مي كني؟ 

. . . و دهانش�ان باز ماند، وقتي ش�نيدند پدر كار مى كند، پول 
مي فرستد تا پسرش در خارج تحصيل كند! 

آنگاه كمي از خودش�ان گفتند كه 30 س�ال پيش با هم آش�نا 
شدند، اما هنوز ازدواج نكرده اند!«

 استاد مطهري با بيان اين خاطره از »فقر عواطف  در بشر معاصر« 
حكايت مي كند. 

راس�تي! رواب�ط انس�اني در دني�اي كنوني عجي�ب و غريب 
نيست؟!
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رشد 4 برابري نوسازي مسكن
 در فروردين

باف�ت  در  نوسازي ش�ده  مس�كوني  واحده�اي  تع�داد 
درص�دي   320 رش�د  امس�ال  فروردي�ن  در  فرس�وده 
نس�بت ب�ه م�دت مش�ابه در س�ال گذش�ته داشته اس�ت. 
 مهدي هدايت، مدير عامل سازمان نوسازي شهر تهران با اشاره به رشد 
۳۲۰ درصدي تعداد واحدهاي مسكوني در بافت فرسوده در فروردين 
ماه سال جاري نسبت به فروردين سال گذشته  عنوان كرد: اين در حالي 
است كه تعداد واحدهاي مسكوني در خارج از بافت هاي فرسوده، رشد 

۲۰۰ درصدي داشته است. 
به گفته مدير عامل سازمان نوسازي شهر تهران، حمايت هاي شهردار 
تهران، ارائه مشوق هاي جديد در بافت فرس��وده، بررسي و رفع موانع 
در مسير نوس��ازي، تنظيم و ابلاغ برنامه مشترك ش��هرداري و دولت 
را مي توان از عوامل تأثيرگذار بر روند صعودي و رشد توليد مسكن در 

بافت هاي فرسوده دانست. 
هدايت با بيان اينكه رش��د بيش از چهار برابري پروانه هاي مس��كوني 
در بافت هاي فرس��وده در ۲۰ س��ال اخير بي س��ابقه بوده است، خاطر 
نشان كرد: اين امر مي تواند نش��ان دهنده دو نكته باشد؛ نخست اينكه 
بسته هاي تشويقي شهرداري تهران به هدف اصابت كرده و دوم اينكه 

سرمايه گذاري در مناطق جنوبي شهر سرعت بيشتري گرفته است. 
مدير عامل سازمان نوسازي شهر تهران با بيان اينكه رشد توليد مسكن 
در مناطق جنوبي تهران مي تواند فرصتي براي توسعه مناطق جنوبي 
باشد، افزود: توليد مسكن مي تواند هم باعث رونق در اشتغال و صنايع 
مصالح پسين مسكن باشد و هم اينكه افزايش عرضه واحدهاي مسكوني 
در مناطق جنوبي ش��هر تهران، مي تواند بخش��ي از تقاضاي مصرفي 

مسكن را محقق كنند. 

محمد نصرتی*

محمدصادق فقفوري


